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 طراحی شهري در ایران امروزيعنوان: 

 هی و محمدمهدي محموديلالفریناز مقتدري، سینا رزاقی اصل، کسري کتاب سخنرانان
 

 :هاسخنرانی از ايچکیده
 .ستبا طراحی شهري در ایران امروزي ا با عنوان بهار امسالآخرین نشست امروز  .کنمسلام عرض می عزیزان خدمت محمودي:
. قبل از این اللهی هستیماصل و جناب آقاي دکتر کسري کتابفریناز مقتدري، جناب آقاي دکتر سینا رزاقی خانم دکتر در خدمت سرکار

بزرگواران  .هاي زیادي شدداشتیم که صحبتدر خصوص معماري در ایران امروزي هاي زیادي را سه طی جلسات قبلی ما بحثلج
بار  ولی این .را صحبت کردند ن از نظر معماري در گذشته و روندش تا امروزدادند و بحث روي ایران با ارزشما نظرات مختلفی را

  % 100 و ما که معماري با ارزشی دارند اي قدیمیِشهرهاولین سوال اینکه  .زي استن پیرامون طراحی شهري در ایران امروماصحبت
 یقبل از آکادمی شدن و دانشگاه ،زبانزد است  غنایی که دارند از نظریار با ارزشی هم دارند و بسدر دنیا از نظر معماري و شهرسازي 

 ه فکرک زیبا در ایران داشتیم کده هنرهاي. یعنی ما رشته شهرسازي را براي اولین بار در دانششدن رشته معماري و شهرسازي است
هاي حثاز نظر سلسه مراتب، ب ببینیم، با یک نگاه دیگرين ماشهرهاي قدیمی اگر به . بنابرایناست سال رسیده 80کنم الان به حدود 

اور ب؟ من به این ستولی شهرسازي امروزي چی .است تعداد طبقات، کالبدي، کاربري خیلی هم خوب بوده اقتصادي، دید و منظر،
ر شما نظ. سرکار خانم دکتر مقتدري شما است نرسیدم و اعتقاد دارم که شهرسازي امروزي ما، مدرن و شهرسازي معاصر ما موفق نبوده

 ؟چیست
و الان است تا الان روي شهرهاي هوشمند بوده  2006تمرکز من از سال  من با شما موافق هستم. سلام و عرض ادب. مقتدري:

هرهاي به خاطر اینکه معتقدم ش .کنمو تحقیقات خودم استفاده نمی هاپروژه من از اصطلاح شهر هوشمند در که بگویمتوانم می به جرات
یم هیعنی ما چیزي به نام شهر غیرهوشمند نداشتیم و نداریم که حالا بخوا .ورت تاریخی شهرهاي هوشمندي بودندایران به ذات و به ص

ه و نسل رعایت شد ر آنکنید اصول پایداري داز هر اقلیمی نگاه ، در تاریخ ایران هر شهري را .نیمتبدیل کبه شهر هوشمند  ااین شهر ر
اهداف توسعه شهرهایی که هر چقدر به سمت  .شوندي پایدار نامیده میشهرهایی هستند که شهرها چهارم شهرهاي هوشمند دقیقاً

، دودنشهرهاي هوشمندي ب ا،م رنکینگ جهانی، شهرهاي تاریخی در .ستتر باشد، شهر هوشمندتري او موفق پایدار بیشتر پیش برود
 مثل ذات خود شهر که یک دقیقاً .دلایل پیچیده و متعددي دارد، از نظر من ده که به این داستان جدید رسیدیمحالا چه اتفاقی افتا

ما  که باعث شد ، تولید انبوهیعنی توسعه صنعتگردد برمیداري و سرمایه به داستان تولید انبوهیک موضوعش  سیستم پیچیده است.
 شودولید میشود و تمین متریالی که حالا به صورت انبوه تبلیغ استفاده کنیم از آیم که به جاي اینکه مصالح بوم آورد هترجیح بد

، شهروند فرد و ،قش انسانده که ما بدون توجه به نعصر صنعت باعث ش اره تکنولوژيبنابراین معتقدم که توسعه یکب .استفاده کنیم
 موضوع ،ن بگیریم. موضوع دیگرشبه تدریج هوشمندي را از شهرهاي هوشمند خودمارویه و بدون دقت از تکنولوژي استفاده کنیم و بی



 آن نیست و رن شکل دیگآبه  جایگاه طراح یا معمار .دیریت شهر و مردم هستارتباط م، مدیریت و طراح ارتباط مدیریت و شهرساز،
دیم که چطور ربگی این و همه اینها باعث شد که ما نهایتا برسیم به این که حالا پ دندارن را دیگر داثرگذاري که داشتن و نقش متعهد

ینیم که باگر نگاه کنیم می .هرها نگاه کنیم دچار معضل هستیمکه به شاي کنیم و از هر جنبه و زاویههوشمند دوباره شهرهایمان را 
ده غلط استفا نیم متریالاتوتکنولوژي ساختمان باعث شد که ما بدون توجه برج بسازیم چون می .کنولوژي استفاده کردیمرویه از تبی

، اي استپس یک موضوع پیچیده .صرفه نیستچون به  ردیمتوجه نکبه ساخت اصلی شهر و مردم  .در دسترس و ارزان است وکنیم 
 که به این داستان امروز رسیدیم. این است د.کنار گذاشته شدن تقریباًشهروندان  نهایتاً

 دیدد. به یک زبان دیگري اشاره کردر گذشته هوشمند بودن هاي مانکاتی که شهر .به نکاتی بسیار مهمی اشاره کردید محمودي:
در شهرهاي ما  قبلاً است وآمده ران به ایکه این از خارج  شود و تصورمان این استها تدریس میامروزه در دانشگاه که هوشمندي که

 .دشپایداري رعایت می است. دانشگاهی وجود نداشته، دکه معماران آن را ساختن دهوشمند بودن وشهرهاي ما همه پایدار  است. بوده
 ؟ستچیاصل نظر شما . آقاي دکتر رزاقی است اتفاقا اقتصاد شهرهایمان درست بوده انسان بوده و من اعتقاد دارم احترامِ

 ییک افولن در طی دوران معاصر در شهرسازیمااینکه ما . در مجموع با نقطه نظر شما موافقم .کنمسلام عرض می رزاقی اصل:
ممکن  رخیو ب کنندهاي اخیر قلمداد دهه برخی ممکن است این را در حقیقتِ .تعاریف مختلفی دارد که حالا این دوران معاصرداشتیم 

ند این است که چ ، منتهی موضوعی که وجود داردخیلی در اینجا موضوع قابل بحث ما نیست .کنندقلمداد  1300از ابتداي است این را 
وزه عرصه جهانی امر ست و اساسا نیازهایی که ما درهایمان اشهر لاًکُ ،تر شدنیکی از عوامل بحث پیچیده .تذکر شدشود معامل را می

ه نوعی و بهاي جدید ظهور فناوري دنیاي نئولیبرال و یک عصر جهانی شدن و اقتصاد جهانی و اساساًبینیم که چگونه در می ،داریم
عیت ها اگر هم بوده به شدت وضکه این چالش دشهرسازان ما مواجه هستن هایی راکلان دیگر چالش ، در یک قالبعصر تغییرات اقلیمی

واجه با پیچیدگی و ابهام بسیار زیادي هم م مواجه صحیح با اینها که بعضا واقعاً کنونی نبوده و در حقیقت این مسائل و لزوم برخورد و
شود می حلی براشون نیست و واقعاًیعنی مسائلی که راه  vict problemها در قالب هستند و برخی از این مسائل رو به قول خارجی

در کشور  اقعاًلا این مسائل و. حاکندپیچیده می واقعا این داستان راکه اینها پاسخ پیدا کرد  هاي خیلی موقتی و خیلی مقطعی دردر قالب
 هایی که در نظام اداري ما هستپیچیدگیبا وجود عواملی مثل تعدد سازمانی و  .شودنوعی تشدید میو به  شدهخودمان مزید بر علت 

 ا آن بهاي طراحی شهري مسائلی که ما در پروژه هاي اداري واین بروکراسی ،طور بیشتر شدههمین متاسفانه و مسائلی که به مرور
دهی پاسخ و داینها نیازهاي متعددي دارن واقعاً .بینیم که در یک پروژه با چندین سازمان مختلف و موازي مواجه هستیممی ،مواجه هستیم
 ي تعدد سازمانی ویک مسئله، مسئله ست.ا ايمسئله پیچیده عاًکردن و ادغام همه این مسائل با هم واق  integrateوبه همه اینها 

ما کوتاه عرض که خدمت شبود  المللیمحیطی بینه پیچیدگی مشکلات اجتماعی و زیست، مسئلیک مسئله .ستا اي اداريهپیچیدگی
ا آن مواجه ب به نظر من در حوزه اجرا ما اینکه ي دیگرانیم صحبت کنیم و نکتهتوکردم که حالا اگر در ادامه بحثش باز شد، بیشتر می

یک زمانی  بینید، بدهم تعدد در حقیقت مشاورین ما هستن آن هاکه یک مانعی بشود در اجراي بسیاري از پروژه شودهستیم و باعث می
، تعامل دکردندر این کشور و به صورت تیمی همکاري می دکردنهاي شهرسازي را یکی دوتا مشاور بیشتر اجرا نمیپروژه شاید واقعاً

جلو.  دبرنب ریزي مشارکتی کارشان رادر یک برنامه و دتا حد ممکن بگیرن دکردن، نیازهاي مردم رو سعی میدها داشتنبا سازمانخوبی 
ک ی ها رو به همراه دارد و واقعاًتعدد سلیقه ،ها رو به همراه دارد، تعدد مدیرانتعدد مشاورین، تعدد سلیقهبینیم که این امروزه ما می



ا اینجور ما ب بینیم در فرایند طراحی شهري، ایجاد هماهنگی بین همه اینها کار پیچیده ایست که بعضا ما میه اینهاسنگ کردن هم
هاي هاي مناسب براي بودجهریزي. یک مسئله مهم دیگه هم بحث بودجه هست که عدم به هر حال برنامهشویمموانع مواجه می

توسط  معمولاً گیرداز پروژه برآوردهایی صورت مییعنی در ابتداي پروژه یا حتی تا قبل  کندما رو با مشکل مواجه می بعضاً هاپروژه
باهاش درگیر هستیم و یا مسائل مختلفی که از نظام کلان  هایی که امروزه همه ماها واقعاًرما و در حین پروژه با بروز تورممشاور و کارف

یا  وابدخبینیم که پروژه میو به مرور زمان ما میشود حل کردن آن بغرنج می واقعاً کند این مسائلتبعیت میکشور و اقتصاد کلان ما 
ي روشن تر و اکارهها و ساز ورسد که خیلی با مکانیزماین مسائل در قدیم به نظر می واقعاً شود.ا اون کیفیتی که باید اجرا نمیپروژه ب
نه یک طراح شهري بلکه یک تیم خیلی  شده که متاسفانه ما نیازمند واقعاًو امروزه همه این مسائل باعث  رفتهتري پیش میساده

هاي مفاهمه و ر عین تخصص و داشتن دانش و مهارت، مهارتد بتوانند هاي مختلف و افرادي واقعاًصقدرتمند و وجود حتی تخص
 هاي مختلف و حل مسائل جدید رو هم به همراه داشته باشند.ارتباط قوي با سازمان

، حالا نظر آقاي دکتر کتاب اللهی رو بپرسیم که آقاي دکتر پس شما هم قبول دارید که الان شهرسازي ما خوب نیست محمودي:
ا و مشاورین باعث ها داریم، هم مشکلات بودجه داریم، هم تداخل مدیریتآقاي دکتر رزاقی اصل نظرشون این بود هم مشکلات اجر

 ؟کلی بشود و همه ناراضی، نظر شما چیهوزي ما  این شامر شده که شهرسازي
، دکتر رزاقی اصل و سرکارخانم دکتر مقتدري. خدمت شما جناب آقاي دکتر محمودي ابتدا سلام و عرض ادب دارم کتاب اللهی:

یستی با ،ما و در تصدیق عرائض مهمانان محترمدر پاسخ به سوال ش خرسندم که این افتخار نصیب بنده شد دراین محفل حضور دارم.
ن آبه تبع در دوره گذشته  .دداد اتفاقات اجتماعی و اقتصادي حاکم بر اون دوره خاص هستناي برونرض بکنم که شهرها در هر دورهع

طبیعت  . در گذشته محیط ودهاي مختلفی را درش مشاهده کنیمنیم در واقع روناتوهاي زمانی مختلف میکنیم به بازهبندي را اگر دسته
آنها، ، مساحت ها بودند. ما این را در جهات جغرافیاییین منبع الهام براي طراحان و یک الگوي واحد براي ساخت شهرهمواره بهتر

گیري یم. شکلانیم ببنتومی آنهاجانمایی  ، توجه به توپوگرافی در استقرار ابنیه مهم، حضور عنصر آب درمحدود به حرکت پیاده، حیوانات
، پخش فضاهاي شهري مختلف در فراخور ثیر پذیري از یک محور مرکزي فعالأ، تهندسه نرم ارگانیک ساختار کالبدي براساس یک

تر چون آقاي دک کنیم منظور این شهري که امروز درش قرار داریم نیست.جاي جاي نقاط  شهر که البته ما وقتی صحبت از شهر می
یر درش بوده و یا خیر رها و غیعنی جایی که شور و شوق زندگی و معیشت که ما با آباد و غیر آباد مواجه هستیم  کندپیران مطرح می

گذشته ما با یک شهرسازي قطعه قطعه از دیدگاه آقاي جان لنگ مواجه بودیم یعنی مراکز شهرها،  رها و بطور کلی به نظر من در
ده در یک بافت منسجم شکل دهنصر اصلی شکلبطور کلی عنا، ارگ حکومتی و ها، بازارها، دیوانهاها، شفاخانهمساجد، مکتب خانه

ع وجوه ، مسلک و در واقشهر، محلات دیگر به فراخور آیین، کیش شد توسط یک نگاه از بالا به پایین و مابقی، ساخته میگرفتمی
و جناب آقاي دکتر رزاقی هم به خوبی  اي که وجود داردنکته .دگرفتنآرام آرام و به مرور زمان شکل می آمدندمیتشابهی که داشتن 

 ي شهر رو محدود بهها تیکه، اینرب آهنگ کنُد زندگی و حرکت در شهر، رشد آهسته جمعیت، توسعه فیزیکی آرامض داشاره کردن
شده نها باعث میای، و دیگر مواردي که وجود داشته ربضو حداقل ارتباطات خود شار با بیرون از شار با  کردهها می، برج و بارودیوارها

اوم تد ،د، یعنی رابطه توده و فضا، تطبیق و روزآمدي کالبدي رو با عملکردهاي مورد انتظار از خودش داشته باشکه شهر فرصت احیا
در قرون نوزدهم و بیستم که  ب به تبع بعد از رنسانس و بعد از خصوصاًو، خکنهاي همزمان را در قامت شهر تجربه میتجربه، تداوم



وعات ، موضهاي صنفی، مذهبیکند، پیچیدگیحولات در شهر افزایش پیدا می، سرعت تاست با دوران قاجار و پهلوي نخستدف مصا
در واقع درونی شهرها دامن  تمایل به جهانی شدن بر مشکلات دالخصوص خانم دکتر هم به خوبی اشاره کردنمختلف شهري و علی

ویکم براي قرن بیستتیلاي انسان اسگیري شهرها بوده به ته ارزش و ملاك اصلی شکلگذش محیط و طبیعت که در و عملاً زندمی
ها هبینیم که کوکما اینکه ما امروزه شهرهاي پردیس، مسکن مهر پردیس رو می شود.یطراحی در شهرها ایجاد م شهربادرسیدن به 

د و اعنوان مثال پل سواره رویی بر روي دریاچه ارومیه به جهت ایجبینیم که به ن در آورده یا در وراي شهرها میخودشا رو به تسخیر
 .کندطبیعت رو نابود می شود و عملاًمی هاي شرقی و غربی  ایجادتسریع حرکت مابین آذربایجان

سازي را بزرگواران که اعتقاد دارید شهتکمیل شد صحبت هر سه شم باز هم هاي خوبی که آخر سر زدیدبا مثال اتفاقاً محمودي:
ز نظر اقتصادي، از نظر جهانی بسیار خوب بوده و اشاراتی که داشتین ا شهرسازي مادر گذشته ما پر از ایراد است و قبول هم دارید 

عنی شهرسازي همه جاي دنیا جهانی است. من اعتقاد دارم همه جاي دنیا الان این شکلی شده ی .، از نظر بودجهشدن، از نظر مشاورین
ده، ی امروز جهانیش خیلی وسیع تر شول است. فقط عثمانی دکردنکتر بود فکر میهم جهانی بود فقط جهان آنها کوچ هدر زمان صفوی

هستیم؟ شما بزرگواران اشاره  این مشکلات روبه رو . اما چرا باداریم ن اطلاعات را از همه جاي دنیا دانش و تکنولوژي آن راپس ما ای
رم اد داکه من اعتق زه تکنولوژي استفاده کردند،بیش از اندار تکنولوژي، یم از نظر هوشمندي از نظهایی که امروز دارکه بحث کردید

ر پیاده ارزشی براي شهروند نداریم، براي عاب کردیم یعنی حتی درستش را هم نگرفتیم و اصلاًاستفاده  بیش از اندازه تکنولوژي غلط را
بینیم شهرهایشان آسمانش آبی است. دیگر من اعتقاد دارم اون ضرب المثل غلط است که نداریم و الان همه جاي دنیا اتفاقا داریم می

 روهایش ناامن شده، شباهایش ناامنگفتند هرجا روي آسمان همین رنگ است، دیگه نیست یعنی الان شهرهاي ما آلوده شده، پیادهمی
هاي مختلف اد دارم که در خیلی از کشورها هم باز هم این ارگانهاي مختلف تداخل دارد، باز من اعتقاست، اشاراتی کردید که ارگان

 کنم اینکه در صبحت شما عزیزاناي را من اشاره میتداخلش وجود دارد ولی براي ما اوضاعمان، شهرهاي ما خیلی بدتر است. یک نکته
در محیط دانشگاهی شهرسازي درس داده شود در محیط دانشگاهی یا اگر گردد به دانشگاه؟ یعنی درست آموزش نمینمی نبود، بر

شود در صورتی که در شهرهاي گذشته ما بحث اقتصاد بوده، بحث محله شود بحث انسان شناسی و محور پیاده و آدم صحبت نمیمی
نین زمان قواهاي دانشگاهی امروزي و همبوده، مردم شناسی بوده، همه اینها سلسه مراتب وجود داشته، شاید من اشتباه کنم. آیا آموزه

تواند نیازهاي شهرهاي امروزي ما را به وجود آورد، ضمن حفظ هویتی که بالاخره شهرهاي ما دارند هرکدامشان شهرسازي امروزي ما می
 به اندازه سهم خودشان. خانم دکتر نظر شما چیه؟

ر رزاقی اي که دکتبا توجه به موضوع پیچیده بسیار نقش مهمی است خصوصاً فرمایید. نقش دانشگاهشما درست می مقتدري:
دکننده تولیدکننده دانش است، تولی مطرح کردند تعدد نظرات و تعدد نیازها، نقش دانشگاه خیلی پر رنگ و مهم است از آنجایی که عملاً

سازد ا دانش میازي و معماري ردانش اگر نگوییم تولیدکننده انواع فرایندهاي مختلف است بستر تهیه قانون را، بستر تهیه اصول شهرس
ها گاهکنیم و اینکه آیا موضوع نقد را در دانشسازند. اینکه آیا ما از تجربیاتی که در دنیا و در ایران داشتیم استفاده میها میو دانشگاه
ي ژهروژه اجرا شده و چقدر پرودر لندن فلان پ گیریم در دانشگاه که مثلاًکنیم یا خیر، به نظر من خیلی مهم است، ما یاد میمطرح می

وشمند شهر ه ي فرضاًدر محیط آکادمیک و پژوهشی که پروژه کنیم نه فقط در دانشگاه کلاًگیریم و نگاه میخوبی است. ما یاد می
مینه زگیریم که برگردیم پیش سنگاپور چقدر عالی است و چقدر خوب کار شده است و چقدر جامع است. اما هیچ وقت یاد نمی مثلاً



ر تدریس اي که دگیریم برگردیم و حالا نتایج اجراي آن طرح را نگاه کنیم. من تجربهتهیه این طرح را نگاه کنیم. هیچ وقت یاد نمی
موزش آداشتم در استرالیا، بحث نقد درش خیلی پر رنگ بود یعنی اگر که طراحی یک فضاي شهري به عنوان یک نمونه شهري موفق 

د ارزیابی انجام ششد که قابل دسترس باشند حتی اگر شهر دیگر بودند و بعد بازدید انجام میهایی انتخاب مینمونه اً، ترجیحشدداده می
گرفت حتی اگر در کشورهاي دیگر بود اینکه نتایج این طرح در زندگی مردم چه بوده و اینکه یعنی کاري که باید انجام می ،شدمی

سترالیایی مریکایی، کانادایی یا اآها اروپایی، سري اصولی که در دانشگاهآییم و یکمتاسفانه ما می ،پیش زمینه تهیه این طرح چه بوده
اش کنیم به زبان ایران نه به زبان فارسی به زبان ساخت اقتصادي، فرهنگی، اجتماعی داریم بدون اینکه ترجمهشوند را بر میاستفاده می

هاي این پروژه را در نظر بگیریم بنابراین یک ... حالا نخواهم خیلی ایراد بگیرم ت و پیش زمینهو سیاسی که ما داریم بدون اینکه اثرا
آدم بختیاري بودم در حوزه دانشگاه و اساتید بسیار ارزشمندي داشتم نکات بسیار مهمی را از آنها آموختم ولی نقد را یاد نگرفتم  من کلاً

ها را دارند جمع ي خوبی است. در بوستون بزرگراهدر بوستون انجام شده پروژه ري که مثلاًهیچ وقت ما نقد نکردیم ما همیشه گفتیم کا
کنند. آیا این فرایندي که رسیده به ها را) جمع میآیند این پروژه را (بزرگراهاي دارد؟ چطور؟ یهو آیا میکنند. این چه پیش زمینهمی

ها انجام بدهیم را نگاه کردیم؟ نه، به من آموزش داده شهري براي جایگزینی بزرگراهها جمع کنیم و حالا طراحی اینکه حالا بزرگراه
ها در ساخت شهر و زندگی مردم داشته، اثرات منفی که داشته من به جرات با تجربه نشده و اینکه اثراتی که این جمع کردن بزرگراه

ي شهري در هیچ جاي دنیا اجرا کند و شهر، مدیر شهر، پروژه ریزگویم که غیرممکن است که طراح شهر، برنامهساله خودم می 20
ها ا آن نقصم بینی کنیم، زمان است که این پیچیدگی را....توانیم پیششود ما رفتار انسان را که نمیهیچ ضعفی نداشته باشد. مگر می

گیریم یاد نمی کنیم وایی که خودمان داشتیم و نقد نمیهگیریم از تجربهکنیم یاد نمیهاي داخلی نقد نمیکنیم چه در پروژهرا نگاه نمی
از تجربیاتی که دیگران داشتند. در حوزه شهرهاي هوشمند داستان شهرداري الکترونیک، شهر الکترونیک و بودجه کلانی که براش 

یده آنها با هم همخوانی سري از شهرها انجام شده با شکست مواجه شده، هزینه و فاشود، داستانی است که دنیا در یکصرف می
نیم، اینکه الان بیبینیم، آن آسیب را دیگر نمیبینیم این اصلاح شده را دیگر نمینداشته و این اصلاح شده ولی ما این را دیگر نمی

دار بسیار قکنیم بله سنگاپور به عنوان یک شهر یا کشور پیشرو، مکنیم، نگاه میشود را دیگر نگاه نمیگذاري کجا انجام میسرمایه
یریم گها کجاست ؟ این را یاد نمیهایی که هدر رفته کجاست؟ چالشها کجاست؟ هزینهکند اولویتزیادي تکنولوژي دارد استفاده می

کنیم، اي که خودم داشتم بزرگترین ضعفی که ما در حوزه دانشگاهی داریم این است: یکی اینکه نقد نمیبا تجربه و به نظر من شخصاً
کنیم ولی ترجمه به زبان ایران به زبان کنیم ترجمه لغت به لغت مینکه دانش و تجربه جهانی را ترجمه به زبان فارسی میدوم ای

 کنیم.شهرهاي ایران با اقلیم جامعه و فرهنگ متنوعی که دارد نمی
ها از نقد کردن و نقد شنیدن فراري هستیم و حاضر ، ما ایرانیعنوان شما بیشتر روي جمله نقد بود نه فقط در شهرسازي :محمودي

  .نیستیم بشنویم 
طور، یک کتابی راستش نوشتم در حوزه شهر هوشمند و به هرکسی که هدیه دادم از اساتید خواهش کردم همین دقیقاً مقتدري:

 الان خودم بعد از یکسال می توانم خودم ایراداتشکه نقد به من بگویید، ایرادهاي این را به من بگویید. شک ندارم که ایراد دارد. همین 
 عی کردم.س را (یکسري از ایراداتش را) بگویم. ولی باور کنید که یک نقد حتی، یک بازخورد نتوانستم بگیرم متاسفانه. با اینکه حقیقتاً

انشگاه علمی و آکادمی نیست. دتر بگویم شاید هم اگر نقد کردند، پشت سر شما نقد کردند که آن نقد نیست، آن راحت محمودي:



ید پیش کنیم بااي از آن طرف دنیا انتخاب میاي داشتید که بله جاي نقد و بررسی و تحلیل است با دلایل علمی و اگر نمونهاشاره
هاي ما ناقص اش را بدانیم، باید بدانیم براي چه فرهنگی با چه زمانی بوده، براي چه کسانی هست. به همین دلیل است که پروژهزمینه

مان هم همین را داریم، آوردیم، تکنولوژي به وجود می آیند که آن را ناقص آوردیم اینجا، کاشکی کامل هم گرفته بودیم، در معماري
ترجمه  گوییدگویید، میاش را نیاوردیم، با بستر و محیط ما ناهماهنگ است. این که میآن را نیاوردیم، اقتصادش را نیاوردیم، جامعه

شده به فارسی، ترجمه به سرزمین ایران نشده، ترجمه نشده براي شهر تهران، ترجمه نشده براي جنوب شهر تهران، ترجمه نشده براي 
هاي خارجی خیلی خوب است به شرطی که بفهمیم و من اعتقاد اي داریم یعنی بستر و محیط. بله نمونهاوین درکه که آنجا ما رودخانه

شهرهاي قدیمی ما را بررسی کردند، که اینها چه کسانی بودند؟  طرف دنیا هم بودین مثل من، دیدید که آنها اتفاقاً شما آن دارم، اتفاقاً
باغ اصفهان را طراحی کردند؟ آقاي دکتر  کردند؟ فرهنگشان چه بود، تکنولوژیشان چه بوده، که چطور چهاردر چه دورانی زندگی می

 رزاقی نظر شما چیه ؟ نقش دانشگاه.
هري تر در حوزه فضاهاي شهاي بهتر و موفقناپذیر است تولید پروژهاجتناب عرض کنم که نقش دانشگاه یک نقش واقعاً رزاقی:
هاي ما در دانشگاه نهفته است. بنده با توجه به تجاربی که در این چندین هاي ما. به هرحال یک رکن تحقق پذیري پروژهو حوزه بافت

 shareها من اي را من خودم به آن رسیدم که با بچهازي و تدریس واحدهاي شهرسازي، همیشه یک نکتهسال داشتم در گروه شهرس
هایمان در خیلی از موارد در شکاف مابین جامعه و دانشگاه کنم که بحث واقعیات موجود در بافت هست. یعنی ما متاسفانه در دانشگاهمی

اي هنامانوس است با شرایط ماست خانم دکتر اشاره فرمودن برآمده از ویژگی اینها بعضاً زنیم با بیان نکات و اصولی کهداریم دامن می
نیم در ککنیم در شهر یزد کار میاجتماعی و اقتصادي خود کانتکست جامعه خودمان نیست یعنی وقتی داریم در شهر تهران کار می

 سري اصول و تجارب خارجی است،م، چشمانمان دنبال فقط بیان یکدانینمی طور مثال، واقعاًکنیم  بهبافت تاریخی تهران کار می
ها را ببریم آنجا، ببریم داخل بافت و قدم بزنیم. من خودم این کار را اي دارد و حتی بچهاین چه پیشینه بدون اینکه توجه کنیم واقعاً

نیم به کسائل مختلفش، با مردم صحبت کنند، شروع نمیها این را ببیند، بدون اینکه آشنا بشوند با مدهم، بدون اینکه بچهانجام می
تواند حل کند، این چون چیزي را نمی طراحی، چون آن طراحی یک برگ سند کاغذي است که هیچ ارزشی ندارد به نظر من، واقعاً

ه آن اشاره ست که حالا بهاي دیگر. این یک نکته مهمی ابراي اینکه نتوانسته پاسخ مناسبی را بدهد و یک کپی برداري است از طرح
مان را از مدارس باید شروع کنیم، یعنی ما این خواهم یک مقدار پیشتر برویم و بگویم ما این چارچوب تحلیلی و نقادانهشد. من می

ن هر آ، گفتمانی که در حقیقت دو طرفه باشد، گفتمانی باشد که در فرهنگ را، این فرهنگ نقادي را، این فرهنگ گفتمان را اصطلاحاً
چیزي را قبول نکنیم، سعی کنیم که با یک نگاه تحلیلی آن را اول واکاوي کنیم، بشناسیم، تحلیل کنیم و آن ابعادي که به آن بستر و 

باید از مدارس شروع کنیم. یعنی به جاي این همه حفظیاتی که مدارس  خورد را بپذیریم و به کار بگیریم، این را واقعاًمی کانتکستآن 
ه مرور تینکینگ را یاد بدهیم این ب ها، فکر کردن را، اصطلاحاًما هست متاسفانه اگر ما روي این مسائل کار کنیم، قلم بدهیم به بچه

ن ی را داشته باشند و بتوانند روي آن بیشتر کار کنند. ایشوند، ناخودآگاه این بستر ذهنآیند جذب این رشته هم میهایی هم که میبچه
هاي تحلیلی است که باید تقویت شود دیگري واقعیات موجود در جامعه است که یک مسئله مهم. پس دو تا بحث است، یکی چارچوب

ها ، یکی این که ما در دانشگاهپردازیم. حالا راه حل چیست؟ راه حل به نظر من دو تا موضوع هستها کمتر به آن میما در دانشگاه
ها خیلی ارجیرویم و خهایمان ما کمتر سراغ آن میباید تا حدي به تولید دانش هم دست بزنیم، یعنی یکی از اتفاقاتی که ما در دانشگاه



کنند یش را محتی در حال توسعه هستند و دارند تلا تر هستند، محدود به یک کشور خاص هم نیست، کشورهایی که حالا بعضاًقوي
ه هاي انگلیسی و فرانسه و غیرخودشان را هم تولید کنند و فقط چشمانشان به سمت منابع و تکست localکه بتوانند دانش بومی و 
زدنی  دیگر در تاریخ، کشور ما مثال کنند از توي تجارب خودشان، از توي این تاریخ ارزشمند خودشان، واقعاًنباشد. اینها دارند تولید می

اگر بخواهیم خوب نگاه کنیم، محدود  ما چه کاري کردیم در حوزه شهرسازي خودمان؟ چقدر کار تولید کردیم؟ واقعاً است در دنیا. واقعاً
شود به چندتا از اساتید عزیزمون در حوزه شهرسازي، که خدا رحمت کند، یکی دونفري هم فوت شدند و مابقی در نسل جوان در می
شود ترجمه است. این خوب است ولی کافی نیست. یک موضوع ما چه کردیم؟ هیچی و تنها کاري که دارد انجام می هاي ما، واقعاًنسل

هاي مداوم هست آقاي دکتر. ما به نظر من در اي در مورد آن نوشتم، بحث آموزشدیگري که من چند سال پیش هم یک مقاله
مان و عملی ما قوي هست، بایستی  practicalهاي هاي نظري، هم حوزهههاي معماري و شهرسازي با توجه به اینکه هم حوزرشته
اي که دانشجو پس از فارغ هاي آکادمیک مان ببنیم به گونههاي مداوم را بعد از تحصیل هم در کنار آموزش، دورههاي مداومحوزه

ر خصوص خود ما افتد دک مدرك، این اتفاق نمیالتحصیلی تصور نکند که معمار شده، تصور نکند که یک شهرساز شده بلافاصله با ی
ه هاي  دولتی و خصوصی و غیرهم این اتفاق نیافتاده. با تجارب زیادي که در مشاورین، در برخورد با کارفرماها، در برخورد با دستگاه

کادمیک ارتباط را داریم بین محیط آ تواند مهارت تکمیل شود در جامعه و این اتفاق را ما یک قطعبینیم که چگونه میاندوختیم داریم می
هاي مهندسی مفهوم صنعت، من خیلی رود، رشتههاي ما بیشتر مفهوم جامعه به کار میجامعه، حالا در رشته و محیط صنعتی یا محیط

ي تی با یکسرهاي ما، ارتباط بین این دو بایسخواهم به کار ببرم، واژه جامعه به نظرم جذاتر هست براي رشتهواژه صنعت را نمی
نند مدام بیمدام دارند آموزش می بینیم که اینها واقعاًهاي مثل پزشکی این را میدر رشته هاي مداوم اتفاق بیافتد که ما مثلاًآموزش

و  نندککنند امتیاز کسب میها هست شرکت میاي که در این رشتههاي مختلف بازآموزي، حالا واژهگیرند مدام در دورهگواهینامه می
 اقعاً گنجد واگر بخواهیم بحث نظام مهندسی را این وسط پیش بکشیم که یک بحث مجزایی است و در حوصله حوزه بحث ما نمی

ظرم گویم. این دوتا موضوع به نایرادهاي مختلفی دارد که به هیچ عنوان جایگاه قابل قبولی را ندارد در پُر کردن این موضوع که من می
را جلو ببرد و به آن سوال اولی هم که فرمودین و عزیزان هم پاسخ دادند ما را یک مقدار نزدیک کند به اجراي رسد که تا حدي ما می

 هاي بهتر.پروژه
ها رشته شهرسازي چه قدمی را برداشته در بیرون از دانشگاه براي آقاي دکتر کتاب اللهی دیدگاه شما چیه؟ که دانشگاه محمودي:

 ي مان.شهرهایمان، شهرهاي امروز
هاي مشابه ثیرگذار بوده آقاي دکتر ولی نسبت به آن دورنمایی که براي تحقق رشته طراحی شهري و رشتهأت قطعاً کتاب اللهی:

تواند تکمیل شود. تعدادي را مهمانان بزرگوار عرض کردند به عنوان مثال عملگرایی یا ایراداتی وجود دارد و می هست قاعدتاً
pragmatism ًشود و به حال انجام می بینیم نهضت ترجمه صرفاًمی ضعیف است در حوزه طراحی شهري در ایران و ما عمدتاً واقعا
شود یعنی بدون اینکه ادامه پیدا کند و ما از دل مجموعه مواردي که در ارتباط با موضوع مشترك و واحدي هستند خودش رها می

ه هاي ما کیم و مورد استفاده قرار دهیم. مورد بعدي این است که در واقع کارگاهبتوانیم حداقل این را ایرانیزه کنیم و بومی کن
کننده بحث عملگرایی در رشته طراحی شهري باشد محدود به فضاي داخل دانشگاه هستند چیزي که تواند تقویتالخصوص میعلی

ه کنیم بدهیم گاها بسنده میها انجام میو درون کارگاه هاي شهري را ما درون دانشگاهکارگاه جناب آقاي دکتر اشاره کردند و معمولاً



هایی که ممکن است به صورت سطحی برگزار شود یا یکسري مصاحبه ها در داخل فضاها. صرفاًحضور دانشجویان در داخل بافت
ادیم بحث در واقع تقلیل دتحلیل آنها مشخص نیست و ما این را  هایی که در واقع شیوه توزیع شیوه تنظیم شیوه نهایتاًپرسشنامه

یل خواهیم طرحی را در نظر بگیریم تقلهاي ذینفعی که برایشان در واقع میها را و در نظر گرفتن گروهمشارکت را بحث حضور در بافت
فرانس بین نتواند به عنوان نقاط ضعف در نظر گرفته شود. من یادم هست کدادن اینها به این موارد در واقع یکی از دلایلی است که می

هاي فقرنشین زاگرس در دانشگاه کردستان چندسال گذشته برگزار شد، هدفشان این بود که یکسري راهکارهایی را المللی سکونتگاه
ناحیه منفصل شهري نایسر که حدود هشتادهزار نفر جمعیت دارد و در زمره  نظر بگیرند براي نواحی منفصله شهر سنندج، مخصوصاً

گاه با در فضاي داخل دانش نفصل در غرب و شمال غرب کشور است. یکی از مواردي که مطرح بود اینکه اینها صرفاًبزرگترین ناحیه م
حضور اساتید بین المللی، ملی نشسته بودند و در واقع می خواستند راهکار منظمی را پیشنهاد بدهند ما آنجا این را مطرح کردیم که چه 

میم بگیرید، خواهید برایش تصاي که میهاي از قبل بیایید و این را منتقل کنید به همان ناحیهگیريسري تصمیمبهتر که شما با یک
هاي مختلف دانشگاهی آقاي دکتر و سازتر باشد و مثمره ثمرتر قرار بگیرد یا مورد دیگري که هست مابین ترم تواند کارآنجا می
یم تمام دهکارگاه یک را انجام می ارتباط و انسجامی برقرار نیست. یعنی ما یک کارگاهی مثلاً هاي مختلفی که هست عمدتاًکارگاه
ها برقرار شود شود، کارگاه دو چیز دیگري است، سایت دیگري است، کارگاه سه به همین شیوه. اگر یک استمراري مابین این کارگاهمی

ایشان ههاي ذي مدخل مثل شهرداري به انجام برسد که دانشجویان پیوستگی کارگاهاساتید با سازمان و ارتباط مابین دانشگاه مخصوصاً
کنند داراي یک فراورده و خروجی مناسبی باشد که به درد ارگان ضمن اینکه فرایندي را یک سال، یک سال و نیم سپري می را نهایتاً

 د.مربطه هم بخورد و در واقع خلا مابین عمل و تئوري را به حداقل برسان
گویم این بحث را تمام کنیم و برسیم صحبتی که در خصوص هوشمندي و شهرهاي هوشمند را ، که صحبتش من می محمودي:

را اتفاقا شما خانم دکتر باز کردید. اشاره داشتید که ایران شهرهاي گذشتشون هوشمند بودند و با آن پیشینه بسیار قوي چطور شد که 
هویت شدند. بسیار ساخت و ساز زیادي را کردیم. من را یاد این انداخت که انشگاهی شد شهرهایمان بیها دما دانشگاه وقتی این رشته
سوزي شد و بعد دوباره شهر را ساختند همان شکلی که بود هویتش را از بین سی سال پیش زلزله آمد و آتش در شهر کوبه ژاپن حدوداً

تکنولوژي امروز را درون آن بردند ولی ما دیدیم بم هم زلزله آمد ما معماران و  اش را رعایت کردند ولیهاي اجتماعینبردند، بحث
شهرسازان فکر کردیم که یک فرصتی هست تمام قوانین امروز شهرسازي را آوردیم در آن پیاده کردیم یعنی هویت آنجا را پاك کردیم 

سه متري است برو ماشینت را درست کن براي سه متري،  شان گفتند که کوچه مانشانیدر صورتی که در شهر کوبه به سازمان آتش
س نشانی چند متر است پگوییم ماشین آتشنشانی. در صورتی که ما برعکس میاي که براي آن مأمور آتشبنابراین شد دوچرخه

بزرگواران داشتید مستندسازي  اي که شمامتر آب آمد بالا اشاره 15سال پیش در تهوکو آن سونامی آمد  5مان باید همان باشد یا خیابان
تا ماشین با آب بهش خورده و آن درخت پایدار است و از آن الهام گرفتند و شهر را پایدار رفتند  5کردند دیدند یک درختی مانده که 

بایست ینمهایی که ساختیم جایی که تر کردیم شهركجلو و شهر را هوشمند کردند در صورتی که ما درخت را بریدم خیابان را عریض
ها که در گذشته هوشمندي در بطن رود ما ایرانیبسازیم ساختیم از نظر شما که امروز شهرهاي دنیا دارد به سمت هوشمندي می

مان چه در هایمان چه در مدیریتسال که قطع شده باید بپذیریم که قطع شده چه در دانشگاه 80مان بوده آیا بعد از حدودا جامعه
 جایگاهی دارد که دوباره بیاید و شهرهایمان هوشمند شوند؟مان. آیا جامعه



لی ، وشود اتفاقاًهاي خیلی کوچکی دارد انجام میشود انجام داد و جاهاي خیلی کمی پروژهکارهاي زیادي می بله قطعاً مقتدري:
شناخته  پلیکیشن و تکنولوژي زیاد داردب به دلیل اینکه الان تمرکز و تبلیغ و تِرندِ، شهر هوشمند است و شهر هوشمند، شهري که اوخ

 10در شهري مثل مشهد که حدود آید. من معتقدم که مثلا ًبه چشم نمی شود اصلاًشود متاسفانه آن کارهاي درستی که انجام میمی
عه توس اي که صرف شده برايکند روي موضوع شهر هوشمند، اگر مجموع بودجهگذاري میسال شاید بیشتر است که دارد سرمایه

ها بارکد خیلی سال پیش پارکینگ ها و خدمات الکترونیک و شهرداري الکترونیک و شهر الکترونیک و غیره. یعنی شما مثلاًزیرساخت
ناخت بندي است، بحث ششد؟ بحث اولویتنیاز شهر مشهد این بودجه باید صرف یک همچین چیزي می داشتند در مشهد ولی آیا واقعاً

ودجه کلانی این ب است، ببخشید ولی من معتقدم ما کوتاهی زیاد کردیم، بحث کوتاهی ماست مقداري، اگر که مثلاًاست  بحث کوتاهی 
ویم که توانم به جرات بگشد من میها در شهر میصرف توسعه سولار پنل کردن و خدمات الکترونیک کیالکترون يبراشده که صرف 

 ،کرد و یک اثر عظیم در شهرمصرف برق کاهش پیدا می ،کرداش کاهش پیدا میفسیلیشهر مشهد استفاده از سوخت   %50حداقل 
دجه کنیم ما نه مشکل بودر کل کشور داشت. در صورتی که ما یک نگاه اشتباه داریم یک جاي غلطی یک بودجه کلان را صرف می

 ي داریم چون خداروشکر ما بهشود و نه مشکل تکنولوژمیهزینه  بینیم داردهایی که میمن با توجه به بودجه داریم در ایران از نظر
ما به لحاظ زیرساخت تکنولوژي. آنجایی مشکل داریم که من و ش ،ترین کشورهاي دنیا فاصله نداریملحاظ تکنولوژي خیلی از پیشرفته

حلیل کند از تا استفاده میشهري هست از بیگ دیتتا پرژه  از این تکنولوژي در توسعه شهر در طراحی شهري استفاده کنیم چند
صرف م کند بودجه را به با توجه به نیاز شهر و حالا تکنولوژي آنجابندي میاولویتتا پروژه هست که  کند چندمی بلادرنگ استفاده

در خانواده من، در فامیل من حداقل  .الان که اسمش را هم گذاشتیم شهر هوشمند غیرحضوري است  هاشود خیلی از خدمات شهرداري
و غیره انجام دهم و الا من در دسترس نباشم  خیلی از کارها را براي خاله و مادر و پدرباشم من موظف هستم که اگر در دسترس 

کنند ه میدیعنی بودجه را و هزینه را و تکنولوژي را آنجایی مصرف کردیم که کمترین جمعیت شهر ازش استفا .دندهحضوري انجام می
 بندي استفاده از تکنولوژي هدف اصلیاولویت و دقیقاًکنیم در جنوب ایران کار می ي ما اخیراً او کمترین نیاز شهر است. یک پروژه
م دهاي ترافیکی را هزینه کند و زیاد کند یا نیاز دارد آن بودجه را صرف این کند که به مرکه دوربین ماست اینکه آیا شهرداري نیاز دارد

ازي به نی ما فعلاً دهیم و نکته جالبش اینجاست که اساساًداریم این کار را انجام می آموزش بدهد مصرف بهینه از انرژي چطور است.
وانیم جواب تپردازیم میاپلیکشن و شهرداري الکترونیک و غیره نداریم خیلی نیازهاي دیگر شهر دارد و ما با تکنولوژي داریم بهش می

 دانش الکترونیک را صرف توسعه اپلیکیشن یا هر تکنولوژيس ماهیگیري است ما آییم بودجه را، اقتصاد آن شهر براسا بدهیم بهش.
 این هوشمندي را داشتیم که از تکنولوژي روز بهره ببریم براي یعنی ما قبلاً  .کنیمدیگري که نیاز است براي تسهیل آن اقتصاد می

ب انبار یک اي به نام آا داشتیم یا به نظر من خود پدیدهما تکنولوژي بادگیر را تکنولوژي ساخت ر پاسخگویی به نیازهاي وقت. مثلاً
م طور، فرم معماري هوقت طراحی شده، بادگیر همین تکنولوژي است یک تکنولوژي هوشمند است که براي پاسخگویی به نیاز

زیر ساخت تکنولوژي را داریم، بستر  ر بافت جامعه این امکان وجود دارد،، دوجود دارد در شهرهاي ما ان کاملاًطور و بله این امکهمین
را آماده داریم باید از این تکنولوژي در راه درستش استفاده کنیم. الان مسئله ما این است و به نظر من الان وقت این است که جامعه 

ا بازنگري کند آیا ما فرایند طراحی شهري مان مطابق شهرسازي ایران وارد عمل شود جامعه شهرسازي ایران فرایند طراحی شهري ر
 هاي روزي که در دنیا وجود دارد هست؟ با تکنولوژي



د شودهیم این قابلیت را دارد چون پروژه طراحی شهري پروژه ایست که در طول زمان طراحی میآیا طراحی شهري که ما انجام می
هاي روز همچنان گیرد. آیا این امکان را دارد که از تکنولوژيبرداري قرار میرهشود و در طول زمان مورد بهدر طول زمان اجرا می

استفاده کند، به روز شود. از نیازهایی که در آن منطقه مشخص از شهر یا در آن شهر مشخص از کشور هست چیست؟ اینکه ما یک 
نجا هم خیر. ای توانیم استفاده کنیم؟ قطعاًنوب ایران میدر شمال ایران در شمال تهران در جنوب تهران و در ج را الگو یک تکنولوژي

چرخه اپلیکشین دو مثلاً .کنیمهایی را در خارج نگاه میهایی را در خارج از ایران یک تکنولوژيداستان همان ترجمه است ما یک پروژه
 نیاز داریم یا مسئله دیگري داریم که بهش پاسخهاي دیگري ا نیاز ماست؟ یا ما هنوز زیرساختخیلی عالیه ولی آیا اولویت ماست؟ آی

نیم. کها استفاده نمیتکنولوژي روز براي پاسخگویی به این بحران ازیم بحران آب داریم و چرا در شهرسازیمان ردهیم ما بحران برق دا
مان دادیم که نیاز این را به مدیران مان دادیم کجا این اطلاعکجا ما این آموزش را به مردم دادیم کجا ما این آموزش را به شهرسازان

ندي ي و اطلاعات، شهرسازي از فرایگویند امروز به دلیل وجود تکنولوژانجام شود. یک اصطلاحی هست که میاست و این شکلی باید 
ید مان حال تولن لحظه در زشده تبدیل شده به فرایندي که از اطلاعاتی که در ایکه با اطلاعات گذشته براي زمان آینده انجام می

هایی که در این لحظه در زمان حال وجود دارد. بنابراین به نظر من در جواب سوال شما خلاصه اینکه شود، براي حل کردن چالشمی
 تتوانیم این کار را انجام دهیم. موضوع این اسمیو بله امکانش را داریم بله تکنولوژیش را داریم و نیازش را داریم امکاناتش را داریم 

 ، تغییر بدهیم و نه ترجمه، ایجاد کنیم تولید کنیم دانشی که مختص خودمانه باشیم که این فرایند را بشکنیمکه جسارت این را داشت
ي اکنیم. اما از این تکنولوژي چه استفادهتکنولوژي تحلیل بلادرنگ را کپی می big dataتکنولوژي   5Gتکنولوژياست بله ما از 

کنیم؟ این مهم است. غیرقابل واردکردن است. غیرقابل کپی کردن است و هرجایی هر گوشه از این شهر استفاده میکنیم؟ چطور می
ود دهیم که تهران هوشمند شگویم براي تهران اینکه بگوییم براي شهر تهران یک طرحی میتوان کرد. من همیشه مییک کاري می

 انمان در شمال شهر و جنوب شهر متفاوت است.گویم این حرف است غیرممکن است ما داستمن می
در صحبتتون بود بادگیر، در صحبتتون بود آب انبار. اضافه کنم یخچال. این بادگیر و آب انبار را که عنوان کردید به  محمودي:

خودشون. یعنی با چه تک بودند در زمان هايکنم یخچالم بهش. اعتقاد دارم حتی این سه تا خیلیعنوان هوشمند، من اضافه می
ند ارتفاع اهم در یک پهنه قرار گرفته تا توانید در دو تا شهر مختلف که هر دوتکنولوژي بودند چقدر اینها پیشرفته بودند و شما نمی

ن باد و با آعملکردي است براي آن بستر براي آن اقلیم براي  کنیم از نظر قشنگی است، نه. دقیقاًگیر هم اندازه باشد. یعنی فکر میباد
شده پس نه براي حکام براي جامعه براي مردم بادگیر و آب انبار در کل شهر دیده میو همین یخچال  فرهنگ آنجا درآمده. بعد اتفاقاً

قل این سه تا که تعدادشان بسیار زیاد الابا همین  پس شهرشان امن بوده ایمن بوده شهر راحت داشتن پس شهرشان هوشمند بوده
ها آب خنک بخورند نه فقط حکام کل شهروندان بنابراین یخچال داشتند ببیند ها دوست داشتن در کویر هم تابستانیرانیاست یعنی ا

ه کنیم از خارج آمده و رفتهاي هوشمندي که امروزه نه فکر میاي که داشتیم با بحثاین گذشتهنوع زندگی چقدر خوب بوده پس ما 
تقاد دارم براي اع د بودجه زیادي گذاشت. بازم صحبتی که داشتین ما کمبود بودجه نداریم من اتفاقاًکنیم که بایدر دانشگاه و فکر می

 بینید که خیابان چند سال پیش را آسفالت کردند. خیابان منمان خیلی بودجه داریم. به همین دلیل که شما آن طرف دنیا میشهرسازي
ده دانشگاه تهران عکسی را دارم جلوي باشگاه دانشگاه تهران، دانشجوي ورودي اول و شما را پارسال دوباره آسفالت کردند. من محدو

تا پله وجود دارد امروز که بروید ببینید  5خواهم تا معذرت می 6اي استادشان هم فرانسوي هست وسط ایستاده ایستادن جلوي یک پله



سال فقط آسفالت روي آسفالت ریختیم. پس بودجه زیاد داریم.  70فقط یکی و نصفی پله مانده یعنی به ارتفاع سه و نیم پله ما طی 
 ، آیا این توان را داریم یا نه؟ اگر داریم با کدام الگو؟نآقاي دکتر رزاقی نگاه شما چیه؟ از نظر بحث هوشمندي در شهرهایما

 این مسیر هستیم در کشورمان و کنم ما در دوره جدیدبه خاطر اینکه ما فکر می ،، بسیار سوال جذابیست این سوالبله رزاقی:
همه فکر  تجارباین تجاربی را انجام دادیم در سنوات گذشته در گوشه و کنار کشور اما به هر حال  .بایستی درست تصمیم بگیریم

ي ها یا شواهد خیلی قو  evidenceکهکنم امعی نبوده و ما در مجموع فکر میکنم اذعان داشته باشند که تجارب یکپارچه و جمی
نداریم از این حرکات از این رفتارهایی که بخواهیم در دوران معاصر از خودمان نشان دهیم در جهت هوشمند کردن شهرهایمان. من 

ی در حوزه مدیریتی یا حکمران بایستی این را دنبال کنیم واقعاًما هاي مختلفی مندي ابعاد مختلف دارد و در حوزهکنم هوشفکر می
و  ترکیبات وها شمند هستیم ما نیازمند به سازمانبخواهیم دنبال کنیم ما نیازمند به مدیران هوشمند هستیم ما نیازمند به ساختار هو

لسه مراتبی را نه سگودر کف خیابان اتفاق بیافتد فارغ از اینکه هیچ تواند صرفاً. یعنی هوشمندي نمیساختارهاي اداري هوشمند هستیم
یک دولت  الزامات هوشمندي در با ابعاد مختلف جامعه و کشور و دولت برقرار نکند یعنی ما بدون دولت الکترونیک ما بدون پیش بینی

یداري انکته خیلی مهمیه. بنده اعتقاد دارم که هوشمندي بایستی با پ این توانیم این را از مردممان بخواهیم که هوشمند رفتار کنند،نمی
شاید مهمترین وجه هوشمندي در شهرهاي ما پایداري بوده یعنی پاسخ  شما بزرگواران اشاره فرمودینطور که انجام شود یعنی همان

دادند به کمک ابزارهایی که اشاره کردین من محیطی خودشان را میمناسب به بافت و محیط و شرایط اجتماعی، اقتصادي و زیست
هاي پایدار آبرسان شهري ما قنات را هاي آبی و در حوزه سیستمه زیرساختاضافه کنم به بیانات شما. در حوزخواهم قنات را هم می

ظام تقسیم رسند در نها دارند به نتایج مشابه میها و امریکاییاین قنات امروزه اروپاییداشتیم به عنوان یک تکنولوژي خیلی قوي و 
هاي هوشمندیست امروزه. ها یکی از بحث gridهایشان، این  gridها و شان و در شبکهيآبشان در مزارع شان در اراضی کشاورز

هاي مختلف شهري را اینکه چگونه منتقل کنیم که هم بحث عدالت را بتوانیم برقرار کنیم هاي زیرساختهاي برق شبکهیعنی ما شبکه
اي هاستفاده بهینه کنیم از این منابع و در این بین برویم به سمت انرژيیعنی توزیع برابر و متناسب بین همه ساکنین و از طرف دیگر 

مان و منابع امواجمان و زمین گرمایی و غیره. همه این مسائل در قالب شاره شد منابع باديهاي فسیلی و اتجدیدپذیر مثل سوخت
ردن شود همه در جهت استفاده بهینه کایی پیشنهاد میههایی میاد و اگر تکنولوژيشود و اگر اپلیکشندارد دنبال می امروز هوشمندي

ه بریم تجربه کردیم اما آن تجربالفاظی که امروز به کار می ي ایناز اینها در بین شهروندان است و ما این را شاید در قدیم فارغ از همه
ه یک آنها را. یعنی ما بایستی که تلاش کنیم ک نیاز داریم که به زبان امروزي منتقل کنیم کجا رفته آن تجربه چرا منتقل نشده واقعاً

هاي دیگري را بدهیم به جاش. این یک رویم جلو و حالا امروزه به جاي قنات پاسخبزبان امروزي براي آنها بسازیم و آن فرایند را 
ان نداریم، ما شمندي در کشورمکنم در ارتباط با شهرهاي هوشمند یا هوفکر میبحث خیلی مهم است. یک موضوع دیگري که 

مان. همانطور که طرح جامع داریم هاي جامع می خواهیم در هوشمندي یعنی ما طرح جامع نیاز داریم به نظر بنده براي شهرهايطرح
طور که اشاره کردم خواهیم ما نیاز داریم همانره داریم ما طرح جامع هوشمندي میطرح تفصیلی داریم طرح جامع کالبدي داریم و غی

مان به چه ورمان چه نیازي دارد سواحل شمالیکه حالا مرکز شهرمان چه نیازي دارد جنوب شهرمان چه نیازي دارد جنوب کشبه این
خواندم کتاب خیلی خوبی بود در ارتباط با چگونه. من یک کتابی را چند وقت پیش می شکل اسکان غیر رسمی ما واقعاً

نظر  رهاي صنعت بالا در اسکان غیر رسمی. موضوعی که شاید دها و تکنولوژيلوژيهاي فراتکنوتکنولوژي یا تکنولوژيکاربردهاي



ها کار کرده هایی از کشور آفریقا که آمریکاییچسبند ولی این کتاب به خوبی توضیح داده بود با ذکر مثالبیاد که این دو تا بهم نمی
انسته بودند به مردم آموزش دهند و بتوانند خروجی اطلاعات بسیار بودند آنجا و تجارب خیلی قشنگ و جالبی بود از این بابت که تو

مناسبی را از آنها بگیرند و آنها را درگیر کنند در این فرایندها. ما یک بحث دیگر بحث مشارکت را داریم یعنی شهر هوشمند ما نیاز 
امکانش وجود ندارد که ما بتوانیم به سمت  مشارکت دارد بدون مشارکت و بدون مشارکت شهروندي این اصلاًموضوع به  100%

هایمان دروسی را نداریم در دانشکدهما در حوزه دانش و تکنولوژي هم ما یک مقدار ضعیف هستیم  هوشمندي حرکت کنیم و مجموعاً
د ارشناسی ارشدر سرفصل دروس ک هایی که در محتواي دروس شده بعضاًمان و در حتی بازنگريبا این عناوین ما در نظام آموزشی

ر ما بایستی در این زمینه در گام بعدي د سف دارد به نظر بنده یعنی واقعاًأجاي ت فقدان این موضوع را داریم که این واقعاً شده ما واقعاً
اي هکیشنهاي شهري، اپلیهاي شهري، فناوريدروسی را اختصاص بدهیم به دروسی که مرتبط باشند با تکنولوژي بازنگري بعدي قطعاً
مان داریم همه و غیره که امروزه هاي مختلف وامروزه خیلی بحثش هست یا تکنولوژي ها و غیره که در حقیقاًشهري و کلان داده

  social mediaاستفاده کنیم یعنی امروزه ما هاي مجازي بایدشهري از شبکهفرایند طراحی دانیم چگونه در کنیم ولی نمیاستفاده می
د خیلی از کشورها دارنریزي شهري، در ادبیات طراحی شهري که در را به عنوان یک ابزار بسیار مهم و پررنگ داریم در ادبیات برنامه

کنند در ایران تجارب خیلی اندکی داریم در این زمینه، ولی اینها را مدون نکردیم، در مورد اینها مقاله کم نوشتیم، در مورد استفاده می
اي که هم ذهن مدیران را روشن کنیم و هم ذهن ي تحقیقاتی کم کار کردیم به گونههاهتاب کم نوشتیم، در مورد اینها پروژاینها ک

 اندرکاران، دانشجویان، استاتید و غیره.مشاورین، دست
ببندیم  مان رااللهی صحبت این است که آن چیزي که در آن طرف دنیا هست بزرگواران نگفتند چشمآقاي دکتر کتاب محمودي:

ي ببنیم، تحلیل کنیم، ببنیم چه قسمتی از آن براي ایران ما، براي شهرهاي ما، کدام شهر ما و حتی کدام منطقه ،نبینیم، نهآنها را  و
 توانیم در شهرمان داشته باشیم یا نه؟ما میامروزه یک چنین چیزي را از نظر شما  هوشمند باشد. پذیر است کهکدام شهر ما امکان

در این یکی دو سال گذشته در واقع  20و  19از دیدگاه بنده آقاي دکتر با توجه به ظهور و گسترش بیماري کووید  کتاب اللهی:
شهرسازان که بر مفاهیم توسعه پایدار تمرکز داشت مثل مفاهیم پیوستگی،  هاي معماران وآلگی تغییر کرده و خیلی از ایدهسبک زند

، social distanceانسجام، تمرکز و مجموعه اینها، امروزه به واسطه تبعات ناشی از این بیماري دچار دگرگونی شده یعنی ما با مفهوم 
توسعه پایدار ما را دچار تغییر کرده یا در واقع دچار تزلزل  فواصل متعدد، در واقع پهن دشتی مفاهیم این چنینی مواجه هستیم که عملاً

گرایی که به مفهوم توسعه پایدار با آن مضامینی که خدمتتون عرض کردم وجود داشت. در این دوران بحث شهر نگاه کمال کرده، آن
وب خودش بگنجاند باید توجه داشته باشیم تواند در چهارچهوشمند از اهمیت بالایی برخوردار است چونکه بسیار از این مفاهیم را می

 که شهر هوشمند هم جایگزین ساختارهاي فیزیکی نیست یک هماهنگی بین دنیاي مجازي و دنیاي مادي هست که وجود دارد و صرفاً 
 هايان در دههها را مورد توجه قرار بده. ما در ایربنديتواند به عنوان یک مکمل و چیزي که خانم دکتر هم گفتند بحث اولویتمی

ریزي جامع در راستاي دولت الکترونیک و با برنامه 88و این روند تا سال  داشتیم 84گذشته هم بحث دولت الکترونیک را در سال 
من تجربیات خانم دکتر را ندارم  ما براي اینکه از دیدگاه من قطعاً وجود داشته و عملاً 91تدوین راه خدمات دولت الکترونیک سال 

اي مختلف شهر هدین سال در این حوزه به فعالیت پرداختند ولی در مطالعات خودم بایستی به این نکته توجه کنیم که در نسلچون چن
مللی مخابرات الهوشمند زیربنا و پایه و اساس آن فناوري اطلاعات و ارتباطات است وقتی ما جایگاه ایران را براساس بررسی اتحادیه بین



ران در بین بینیم که ای، سواد و محتواي مناسب مورد بررسی قرار می دهیم مییعنی دسترسیاز کلیدي و اصلی، نیتا پیش 3در بحث 
همخوانی با آن  ام است و این عملاً 110جایگاه  ام، در بحث سواد و محتواي مناسب در 89کشور دنیا در بحث میانگین دسترسی  175

بایستی نزدیک به آن چیزي  عملاًهستش و  1400براي کشور مطرح بود امسال سال  1404انداز ي کلی که در چشمبرنامه و توسعه
ب پس نسل نخست براي شهر هوشمند بایستی حول محوریت فناوري اطلاعات و وگرفت وجود داشت خکه مورد توجه قرار می
مدیریت شهري هست یعنی بحث ارتباطات هاي بعدي همان چیزي که مهمانان عزیز اشاره کردن با محوریت ارتباطات بچرخد در نسل

گر و نقش تسهیل ي که وجود دارد و صرفاً+ و موارد10، پلیس دولت ونقل هوشمند، پیشخوان شهر، پیشخوانبین بانکی، حمل
کننده است اما شهر هوشمند در نگاه عام و در قالب طراحی شهري شاید بشود گفت در نسل سوم آن با محوریت مشارکت و تسهیل

اما نه در  تواندمی تواند نقش و جایگاه اصلی و کامل خودش را داشته باشد و بله منطبق با سوال شما قطعاًدم هوشمند است که میمر
 تواند در نهایت یک تحول و دگرگونی کامل را برقرار کند.مقیاس کلان، در مقیاس خرد، در جاي جاي و مجموعه اینها می

ها تههمین رش ا چهار نفر دانشگاهی هستیم، زبان مشترك زیاد داریم، مخاطبین ما هم تقریباً بریم روي سوال بعدي، ممحمودي: 
گیري در شهره آیا نظر مردم باید گرفته شود یا نه؟ آن طرف خواهم سول بعدي که مطرح کنم این است که در تصمیمرا دارند ولی می

د و وقتی شوپرسند و نظر آنها اعمال میتغییري بدهند از اهالی آنجا نظر میترین دنیا اگر یک کوچه و یا یک محله را بخواهند کوچک
شویم مدیر و یک میمان شود. اینجا من تصورم این است که نه، ما چهار نفر یک کدامهم انجام شد دوباره نظرشون پرسیده می

شهر و به مردم  ایندهیم در پروژه را انجام می رویم یکمیگذار و یک کداممان پیمانکار مان سرمایه، یک کداممان مشاورکدام
ویم. رروند مردم و ما هم داریم مسیر غلط خودمان را میگوییم بیایید استفاده کنید به همین دلیل است که آنها مسیر خودشان را میمی

ت. خانم دکتر نظر شما چیه؟ آیا ما طور نیسبینیم در دنیا اینطور نبوده، در گذشته ایران و امروز میدر صورتی که در گذشته این
ناسیم شما با فرهنگ آنها دور شدیم آنها را نمی فهمند یا نه اتفاقاًسوادها باید برویم جلو و اعتقاد داریم مردم نمی ها ما بادانشگاهی

 اي داریم بهشون می دهیم نظر شما چیه؟ي کلیشهنسخه
خواندم و سازمان ملل منتشر کرده بود می که در ارتباط با مدیریت هوشمند شهر documentمن چند وقت پیش یک  مقتدري:

زي ریتوسعه شهر و طراحی و برنامه ر سنتی و عمومی از شهرسازي و شهر،در آن مثال خیلی جذابی زده بود مثال این بود که تصو
تی و اش، مدل یک ماشین است و طراح صنعکانیکیاتومبیل، ماشین به معنی م شهري این است شهر به مثابه یک ماشین، ماشین نه

دهند بیرون حالا استفاده شود در صورتی که کنند بعد میکنند، آماده میانیک در کارخانه این را طراحی میمهندس الکترونیک و مک
د کرده است که ما در همه این تصویر غلط است که ما را به اینجا رسانده و این همه بحران و چالش براي ما در شهرهاي امروز ایجا

زیستی داریم مسائل گرمایش زمین داریم مصرف زیاد از انرژي ایران، بحران هویت داریم بحران مسائل محیط در جاي دنیا نه فقط
 از داردگیرد و به آن نیبردار نهایی تصمیم میکه آن بهرهکه شهر آن چیزي است گفت غیره و غیره و چیزي که میبحران ترافیک و 

ترجمه آن خاص به زبان درست شهري، توسعه شهر هستش و وظیفه  ،ریز شهرطراح و برنامه دهد وظیفهو پیشنهاد می خواهدو می
 شکل دیگري دارد و این موضوعی اجراي درست آن تصمیم است. پس بنابراین داستان اصلاَ ،مدیریت شهري، مدیریت هوشمند شهر

، فناوري اطلاعات و ارتباطات کار حور آي سی تیاي دکتر شهر هوشمند خیلی سال پیش با ماش کردیم. آقاست که در دنیا تجربه
 به آي سی تیمحدود روز است فقط هر، تکنولوژي روز است، فناوري بهشده، الان دیگر این نیست، الان محوریت هوشمندي شمی



اي تازه آي سی تی ایجاد شده بود، فضاي مجازي ایجاد هاست آن موقع، یک دورهي سی تی یک بخشی از این تکنولوژينیست بلکه آ
  .و غیره ایجاد شدند و شکست بزرگی بودند ما که نباید همان کار را انجام دهیم طبیعتاً سایبرجایا شده بود یک شهرهایی مثل 

  )Silicon Valley(ولیسیلیکون شد و برنامه اصلیش این بود که سایبر جایا اولین شهري بود که براساس آي سی تی ساخته می
آن حوزه مالزي باشد در صورتی که یک شکست مطلق بود چون شهروند را ندیده بود و این فقط آن موقع نیست ما این را در سال 

فاده ي اصول هوشمندي شهر یعنی استاي همهردند که یک شهر جدید ساختن بر مبنپروژه مشترکی حتی سنگاپور و چین کار ک 2018
مسیرهاي هوشمند ترافیکی  ها وهاي اطلاعاتی و ارتباطی راهروزترین فناوريهاي تجدیدپذیر بهرژي استفاده از انرژيبهینه از ان
شود و آن ن دوباره آن طرح دارد بازنگري میهاي مدیریت پسماند و غیره اما یک نکته مهم در آن مفعول مانده بود که الازیرساخت

ا م درستش این است که ما درس بگیریم ما هم نیاییم همان مسیر را برویم قاعدتاً .طرح استفاده کنندمردمی بود که قرار است از این 
ماهه گذشته در شهري در جنوب ایران به نام  6زنم تجربه شخصی خودم است در را بپریم من مثالی که براتون می سال 20باید این 

هر ارتباط مردم با مدیریت ش .شهرهاي ایران است که داراي مدیریت هوشمند استنگ از معدود نگ. این بندر تاریخی کُبندر تاریخی کُ
ه عنوان قبل از اینکه قراردادي بسته شود، من را ب اي که ما قرار بود کار بکنیم قطعی بشودقبل از اینکه حتی عنوان پروژه بسیار عالیه.

، مردم رسانی شد براي مردمدیو اطلاعکه قرار است انجام شود این ویکنم توضیح بدهم کاري  رپرداز موظف کردند که یک ویدیو پُایده
داشته  مستقیم ها آنجا حضورستند و من را مجبور کردند که ماهشهر آن را دیدند بازخوردش گرفته شد آشنا شدند بعد با من قرارداد ب

ا اي بود که تاحالا نداشتم من یک مدعی، تجربهشخص من به عنوا اي بود که من تا حالا نداشتم حداقل برايب این تجربهوباشم خ
م زودي انشااالله منتشرش خواهیکنم که به داستان شهر هوشمند را در آنجا با فرایند متفاوتی کار کردیم که من دارم روي آن کار می

لفی براي شهر مخت ، فرایندي که مختص آن منطقه از ایران است و مختص آن شهر مشخص است. در این فرایند موضوعاتکرد
 .تا و غیره 9تا یک جاهایی  7شود موضوعاتی مثل شهروند هوشمند اقتصاد هوشمند انرژي هوشمند یک جاهایی هوشمند مطرح می

خواست دهم راستش، صادقانه بخواهم بگویم. مدیریت شهر این را از من میرا خیلی به خودم نمی کردیت (اعتبار)ما تو این پروژه من 
دي داشتند در شهر، شوراي شهر به صحبت کردن با مردم این مردم شهروندان عادي بودند شهروندانی که مشاغل عا و شروع کردیم

به خاطر اینکه شهر کوچک بود من مجبور بودم که بروم در مرکز استان بندرعباس  ما ، نهادهاي درگیر حتی در سطح استان بود یعنیبود
ادان اتحادیه صی ها و اصنافشان بود مثلاًاتحادیهاره کل مخابرات استانداري و غیره صحبت کنم و با نهادهاي آنجا اداره توزیع برق اد

شناسی دارند که به اي که داشتند آنجا یک موزه مردمهاي خیریههاي فعال اجتماعی که داشتند گروه NGOعرض شود خدمتتون که 
کنند. با تمام این نهادها ما صحبت کردیم را تعریف میشان اي شما قصهآنجا حضور دارند و بر جاي اینکه ماکت بگذارند خود ناخداها
ر بندر ما را رساند به این موضوع که د هاي ضبط شده ما داشتیم که تحلیل اینها، ارزیابی اینها نهایتاًیک مجموعه خیلی بزرگ از وویس

آب انبار را در آنجا  اقلیمی برگرده به این شهر چون ساخت فرضاًاقلیم که باید هوشمندي  .1 نگ دو تا موضوع اصلی داریم:تاریخی کُ
یر بهم از طریق یکسري مساي از آب انبار که یعنی مجموعهبینیم ترکیبی از تکنولوژي قنات و آب انبار را آنجا می گویند بُرکه.می

ه یا ساخت کُن که آنجا وجود نداشتاه آب شیرینافتد دستگر مدیریت آب شیرین آنجا اتفاق میانگیز است که چطواند حیرتمتصل شده
معماري و متریال فرهنگ عجیبی که دارند ترکیبی از فرهنگ هندي ایرانی عربی و آفریقایی است و تمام اینها ما رساند به اینکه ما دو 

 ي اقتصادي که هر بخش ازب نیاز اصلی امروز است و هوشمندوتا حوزه اصلی را باید روي آن تمرکز کنیم: هوشمندي اقلیمی که خ



 مامت بستر تحقق محقق کنیم که آن هم اساساً اقتصاد شهر و مدیریت هوشمند شهر راشهر را که ما نگاه می کردیم ربط داشت به 
 مشهروند عادي و غیرعادي نداریحالا ، هروندان آمد بیرون، شهروند را مناینها بود این را توضیح دادم که بگویم این موضوع از دل ش

دانم یعنی ما وقتی صحبت از دانم نماینده مجلس را هم شهروند میدانم رئیس اداره برق را شهروند میولی من شهردار را شهروند می
این است که  مانکنیم منظورقتی ما صحبت از آموزش شهروندي میدانم ودار را هم شهروند میکنیم سرمایهکت میآموزش و مشار

ردم آن ي مهایی که نیاز بوده برااستفاده کردم آن بخشربیات جهانی و داخلی داشتم برداشتم آوردم از مردم این دانشی که من از تج
هاي شهر به تمام کسانی که در این شهر زندگی حی کردم حالا این را به کلیه بخشهایی را که نیاز بوده طراشهر را گرفتم و آن بخش

ند اجرایی توانیم انتظار داشته باشیم که این فرایآموزش باید بدهیم و حالا در مرحله بعد می کنندگیرند مدیریت میکنند تصمیم مییم
قتی ومان آموزش باشد توانیم استفاده کنیم وقتی که اولویتحالا میآموزش به همه و بعد و شود یعنی بحث اول ما آموزش است 

، منه طراح شهر از مدیر شهر از فعال اي که ما مدامشود چرخهمشخص شود این آموزش می مانمحورهاي توسعه محورهاي کاري
د چرخه مدیریت دانش تولییک گردانم به همان مجموعه یعنی کنم بر میاش میگیرم ترجمهي شهر از شهروند از معمار یاد میاقتصاد
ن به سمت توسعه پایدار و پایداري برویم آ توانیمتوانیم از تکنولوژي درست استفاده کنیم آن وقت ما میشود آن وقت ما حالا میمی

ه دست ب یعنی این یک فرایند طولانی مدت است فرایندي است که نهایتاً .توانیم صحبت کنیموقت از ارتقاي کیفیت زیست در شهر می
 یتورفسیلیک  نهایتاً  ریز شهرشود طراح شهر و برنامهر اجرا میشود و به دست خود شهروندان آن شهخود شهروندان آن شهر طراحی می

 اما موضوع این است که این من نیستم .است یک کاتالیزور است یک مترجم است یک تسهیل کننده است و نقش مهمی دارد قطعاً
کنم من اگر طراح هوشمند شهر آن شهر پیاده می برم و درمیرا که فرایند ایجاد شهر هوشمند یا فرایند تسري هوشمندي در شهر 

 کنم. اش میکنم و پیادهردم آن شهر می گیرم و اجراییش میفرایند را از آن شهر از مباشم این 
تواند یرید با دانش خودتان و آن شهر میگاز تجربیات مردم می گیریدشاره داشتید از اینکه از مردم میخیلی خوب ا محمودي:

، هاي طراحی شهريگیريها، در تصمیمر این تصمیم گیريگاه مردم چیست دهوشمند شود. آقاي مهندس رزاقی اصل از نظر شما جای
 زمانمان هم کم است. شهري هوشمند براي امروز.

هاي شهري یک ضرورت نم که بحث مشارکت مردمی در پروژهککنم. عرض کنم که امروزه من فکر میخواهش می رزاقی اصل:
ا هاي متمرکز دولتی رد دو سه دهه گذشته همچنان مدیریتدر حدوشاید یعنی ما یک زمانی یعنی  .یک انتخاب نیستدیگر است 

-ریزينامههاي جامع و برریزيگذار از آن برنامههایی از بالا به پایین و رویکردهایی از بالا به پایین. اما امروزه با ِ داشتیم در شهرها و نگاه
ي مشارکتی روي آورده دنیا نه فقط کشور ما و ما هم از این هاریزيهاي دموکراتیک و برنامهریزيهاي دولت محور، امروزه به برنامه

ه کشورها هایی را داریم، همچنان که بقیکلاتی را داریم، چالشقاعده استثنا نیستیم و بایستی در این چارچوب حرکت کنیم. منتهی مش
ه در از جاهاي دنیا ممکن است از کشورهاي ک توانیم بگوییم که در این زاویه خیلی عقب افتادیم از خیلیهم شاید داشته باشند ما نمی

گر پرورش شهروندانی مطالبه هایشان، اساساًرنامهحقیقت دموکراسی را زودتر تمرین کردند دموکراسی را زودتر آوردند در قالب طرح و ب
این است که ما فرهنگ اي که مهم است ب از بعضی از کشورها هم جلوتر هستیم بدون شک اما نکتهوتر باشیم ولی خدادند عقب

ان به مهمکارهايهایمان به دانشجویانمان به اي که به بچهمشارکت را باید کار کنیم روي آن از مدارس از سنین پایینمان به گونه
بایستی در این مسیر حرکت کنیم که کیفیت را مطالبه کنیم و این خودش یک گام نخست در مشارکت  باهم  مانمان همهبزرگترهاي



اگر جایی مشکل رفت و آمد داریم مشکل زیرساخت داریم  .کند شهرداري بایستی اعتراض کنیمت یعنی اگر درختی را قطع میاس
رسانی مناسبی وجود ندارد دسترسی پیاده ضعیف است کیفیت مشکل این را داریم که بعضی از خدمات شهري ناقص است و خدمات

مطالبه کنیم این نگاه از پایین به بالا و یا رویکردهاي از پایین به بالا که درحقیقت  دسترسی ضعیف است این را بایستی خودمان هم
طور که عرض کردم امروز طراح شهري ما وقتی طراحی شهري با مردم است نه براي مردم درحقیقت بایستی بشود اولویت کار ما همان

اي وژهشد بایستی باید بداند که پس فردا رفت در یک مشاوري پره بااز دانشگاه فارغ التحصیل می شود بایستی با این مفاهیم آشنا شد
را برعهده گرفت کار کرد حالا به عنوان مسئول به عنوان کارشناس بایستی برود سراغ مردم برود نظرات آنها بشنود توقعات آنها را 

ه در ارتباط با شکست و موفقیت پروژ را که مستقیماًآورده کند این خیلی مسئله مهمی است چظارات آنها را بتواند در طرحش بربشنود انت
هاي بالا به پایین را دارد و با هایی که به یکباره تحمیل شده بر مردم و همان نگاهپروژه بی را اشاره فرمودین واقعاًاست مثال خو
با  وارد واقعاًمبعضی از شود در ح میتوجی مین بودجه عمومی فقدان بودجه خصوصی و اینها بعضاًأمین بودجه دولتی تأتوجیهاتی مثل ت

را داریم  public private partnership دولتی یا شود و ما امروزه مفاهیمی مثل مشارکت بخش خصوصی یاشکست مواجه می
مان هريمان را حتی فضاهاي شز فضاهایمان را حتی فضاهاي عمومیبرخی ابتوانیم اي ي آن کار کنیم یعنی باید به گونهیعنی باید رو

نیست  ولیت دولتئمس شود و این صرفاً ما فقدانش دیده میموضوعی که در کشور  ،خصوصی اجرا کنیمرا با مشارکت بخش عمومی و 
د شکل بدهند خیلی از فضاهاي براي ما فضاي شهري ایجاد کند خیلی از فضاها را خود مردم بای فضاي عمومی بسازدکه براي ما 

هایی است که ما هم در ب اینها مسائلی است چالشوخ .ار دهدعمومی را خود بخش خصوصی باید شکل دهد و در اختیار مردم قر
 مان ضعف داریم که بایستی روي آن کار کنیم.سازيفرایندهاي اداري نداریم هم در فرایندهاي مختلف طراحی شهري و برنامه

ماند کلام آخر آقاي دکتر کتاب اللهی دیدگاه شما چیه از نظر حضور مردم مشارکت مردم در زمان طراحی و ب میوخ محمودي:
 خواهد استفاده کند؟می حی که بعداًحتی قبلش در زمان مطالعات براي طرا

ه واقع داده و ستانده است شما بشود گفت بحث اعتماد بسیار جایگاه مهمی دارد در آقاي دکتر در واقع مشارکت می کتاب اللهی:
ارتباط  کی عنوان طراح به عنوان کارفرما، پیمانکار در مقابل مردمی که طرح قرار است برایشان به انجام برسد قرار نداریم قرار است که

امر و این هم  در ابتدايداشته باشیم حتما و تعاملی را با هدف خلق یک پروژه به انجام برسانیم بنابراین بایستی نگاه اعتمادسازي را 
تواند محقق شود ما در طول این می دهدارائه می یکسري شعارها و اقداماتی که طراح، پیمانکار و کارفرماخودش در راستاي تحقق 

حلی را سعه مگري و تونگاه کالبدي را داشته ولی بعد از آن تجربه دفاتر تسهیل ها تجربه دفتر خدمات نوسازي را داشتیم که صرفاًسال
که  ب تا حدودي همانطورومناطق ضعیف از لحاظ بافت اجتماعی و اقتصادي شکل گرفته و خبر کید أداشتیم در جاي جاي ایران با ت
هیچ طرحی خالی از ایراد نیست ولی توانسته در راستاي بحث مشارکت گام بردارد و با آن نگاه کلانی  ،مهمانان عزیز هم اشاره کردند

وجه به کل ایران بدون ت ه اقدامات مثمر ثمري هم به انجام برساند ولی اینکه دفاتر خدمات با یک تیپ مشخص درکه داشته توانست
ب این یک نقطه ضعف است عدم مشخص شدن جایگاه وشود و خهاي نواحی در نظر گرفته میها، شهرها و ویژگیوضعیت استان

ات، عدم در واقع ارتباط، اداري به اینها جهت پیگري مطالبات مشخص سیونهاي مربوطه عدم تخصیص یک اتومادفاتر در بین سازمان
توان به اینها از مواردي است که می در مقیاس خرد، ات عملی مشخص خصوصاًبحث بودجه مشخص جهت به انجام رساندن و اقدام

تواند در این زمره باشد خوب بخت تهران میهاي طور کل ما تجربه مشارکت را از دو دهه گذشته داشتیم، پروژهآن اشاره کرد ولی به



ایی که هایجاد اعتماد مابین گروه ،پذیري طرح در بازه زمانی کوتاهبا بحث تحقق بحث داده و ستانده هم که اشاره کردیم بایستی حتماً
نم کروژه خوب بخت را اشاره میطور خاص پشود من بهکنند از این پروژه و یکسري خدمات و تسهیلاتی که به آنها داده میاستفاده می

 که با پارکینگ نیم، تسهیلات بانکی، وام کم بهره و موارد این چنین سعی کردن که اعتماد را جلب کنند.  
ازي هاي شهرساشاراتی را داشتین در بحثبسیار متفاوت بود هم بسیار تخصصی. هاي شما سه بزرگواران هم صحبت محمودي:

هم عقیده بودید که دیدیم هم در محیط دانشگاهی  هاي امروزي را هر سه بزرگوار اتفاقاًفی را زدید و چالشهاي مختلمان مثالگذشته
واند تتان داشتید که حضور مردم و نظر شهروندان میکید بسیار خوبی را همهأت مشکل را داریم هم در محیط بیرون و اجرایی و نهایتاً 

حث طراحی شهري ب واقعاً ،گذشته بسیار خوبی را داریم یعنی در گذشته این تجربیات بسیار خوب را داشتیم خیلی کمک کند که اتفاقاً
اند که شوند و سرزندههم دیده می که هنوز هم داریم و هنوز ،مان صحبت کردیمهاي گذشتهدر ایران امروزي بود ولی اول از نمونه

م و بدانیم براي کامل بشناسی باید اي از خارج بیاوریم یا اگر آوردیمکنیم نه اینکه برویم و نسخهتکرار  بته باید با نگاه امروزي امروز راال
تی حمان اي با چه فرهنگی با چه اقلیم و بستري و در ایران خودمان که بسترهاي نه کل سرزمیناي بوده با چه گذشتهچه جامعه
نوبش دیگه کجا رسیده و شمالش کجا رسیده با کدام بستر و با کدام جمعیت با مان را ببینم که در جمان متفاوت است. تهرانشهرهاي
 بهارمان  تا پایان قبل از که یازده روز ماندهاز شما سه بزرگواران این نشست  .نمکها بسیار عالی بود تشکر میصحبت .کدام اقلیم

از ان و رم پی که از طریق اینستاگرام مجله ایونشست اندیشکده ه و یکمین آخرین نشست بهارمان هست و نشست یکصدوشصتمین
  شود.طریق کانال تلگرام اندیشکده هرم پی و آپارات و یوتویوب پخش می

 
 

 کنم از شما سه بزرگوار.تشکر می
 
 
 
 


